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Redactioneel (nieuwsbrief@driehoektuin.nl)  
 
Na een jaar ‘pauze’ is er weer een Nieuwsbrief!  
Speciale dank voor Jan Willem Arends, die de afgelopen periode vele malen de Nieuwsbrief heeft 
laten verschijnen. Onder zijn redacteurschap is er een nieuwe lay-out gemaakt door Renate Daniels, 
is er een pool ‘correspondenten’ gevormd en is er veelvuldig een lezenswaardige Nieuwsbrief       
verschenen. Nogmaals dank daarvoor! Een waardige opvolger is er nog niet, dus wil je graag 
meedoen, laat het weten. 
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Redactioneel 
 
Deze redactionele tekst is geschreven in de zomer van 2022. De drooggevallen boten zijn hopelijk 
een eenmalig verschijnsel, maar de andere observaties zijn helaas nog actueel. Daarom gewoon de 
tekst van vorige jaar hier. 
Drooggevallen woonboten op een rivierbedding, bosbranden in Europa, extreme droogte in de 
natuur, hittegolven alom, de Rijn die nauwelijks nog bevaren kon worden. Alsof de natuur ons een 
fikse wake-up-call wil geven.  
En dan een Nieuwsbrief met veel aandacht voor water. Timing of toeval? Water is de bron van leven, 
waar we zuinig op en mee moeten zijn. Voor wie dat nog niet wist, werd het deze zomer wel heel 
duidelijk. In deze Nieuwsbrief meer informatie over de kwaliteit van ons eigen slootwater, over het 
leven in onze sloten en vijvers, inheemse soorten en exoten. Water, een onderwerp dat de komende 
jaren in de belangstelling zal blijven staan. Hopelijk steeds vaker met positieve berichten en 
inventieve aanpakken, ook van tuinders op De Driehoek. 
 
 
 

 
 

Reiger                                                             geultje met water naast een tuin                              eend met kleintje                              
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De kwaliteit van ons slootwater * 
Wat we zelf kunnen doen (en vooral laten) 
 
Slootwater, het woord wordt meestal gebruikt voor iets negatiefs. Volgens Van Dale is het ‘water uit 
een sloot’ of ‘slechte soep of koffie’. Maar hoe staat het eigenlijk met ons eigen slootwater? In een 
van de hoofdsloten van De Driehoek is er een meetpunt van Hoogheemraadschap de Stichtse 
Rijnlanden (HDSR), ons Waterschap. Het rapport van die meting hebben we opgevraagd, maar dat 
maakte ons niet veel wijzer. Hier hebben we duidelijk niet voor doorgeleerd. De media repten daar-
naast in voorjaar 2022 over de kwaliteit van het Nederlandse oppervlaktewater: het slechtste in heel 
Europa. Naast de stikstofcrisis ook nog een watercrisis in een land met koninklijk water-
management? Onze buren van Ons Buiten nodigden het Waterschap uit om hier meer over te horen 
en wij schoven aan.  
 
Europese Kaderrichtlijn Water 2027 
Op 9 juni 2022 zaten we met een niet al te grote, maar wel zeer geïnteresseerde groep, bij Ons 
Buiten. Sita Vulto, adviseur stedelijke waterkwaliteit bij het Waterschap, deed de aftrap. Het Water-
schap moet zorgen voor veilige dijken, droge voeten en schoon water, in een gebied van 82.000 
hectare, met 21.000 bedrijven en 283.000 huishoudens. 
(vervolg op pagina 3) 
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Aanleiding voor de berichten in de media is de verwachting dat Nederland niet zal gaan voldoen aan 
de Europese Kaderrichtlijn Water 2027. Deze richtlijn bestaat sinds 2000 en heeft als doel dat in 
2027 alle ‘waterlichamen’ in een ‘natuurlijke toestand’ moeten zijn. Een ‘waterlichaam’ is groot water, 
bijvoorbeeld het Amsterdam-Rijnkanaal. Een ‘natuurlijke toestand’ is alweer ingewikkelder om te 
bepalen. Ieder Europees land heeft dan ook een eigen interpretatie.  
 
Feit is dat er in Nederland heel veel wordt gemeten, maar ook weer lang niet alles. De metingen 
omvatten veel onderdelen, parameters genaamd: visstand, loodgehalte, stikstof, pesticiden en nog 
veel meer. Als ook maar één van die parameters een onvoldoende krijgt, dan voldoe je niet aan de 
Kaderrichtlijn Water 2027. Compenseren, dus zeer goed tegen zeer slecht water afstrepen, mag niet. 
En slecht Rijnwater bij ons moet ook tot acties in Duitsland leiden. Voor de ‘natuurlijke toestand’ mag 
er gemotiveerd worden afgeweken. In het Amsterdam-Rijnkanaal is een ‘natuurlijke toestand’ 
logischerwijs nooit echt haalbaar.  
 
De sloten op De Driehoek 
Maar hoe zit het nou met ónze sloten die vallen onder de categorie ‘overig water’? De Europese 
richtlijn voor ‘overig water’ is dat dit niet mag verslechteren. Het Waterschap heeft gelukkig zelf wel 
het doel om de kwaliteit te verbéteren. Het grootste probleem is het teveel aan voedingsstoffen in het 
water, vaak fosfor of stikstof, al daalt dit gelukkig wel. Daarnaast is de grote hoeveelheid kroos een 
probleem.  
Er zijn 4 niveaus omschreven, die ook door de Gemeente Utrecht zijn vastgelegd.  
- Laag: troebel water, veel kroosbedekking 
- Zichtbaar: de minimumnorm, als er wat waterplanten zijn en enig doorzicht in het water  
- Levendig: helder water, nauwelijks kroos en meer waterplanten 
- Natuurlijk: het hoogste niveau is helder, waterplanten en –dieren, oeverbeplanting.  
 
 
 

 
 

waterplanten                                                      beginnend kroos                                                   nestelende meerkoet 
                                                                                                                                                                                                                             
 
 
r 

Op De Driehoek hebben we een roulerend meetpunt. Dat wordt één keer in de drie jaar beoordeeld 
op doorzicht, kroos, algenpakketten, zwerfvuil, plantenbedekking, plantendiversiteit en de oever-
kwaliteit. Dit jaar (2022) is zo’n meetjaar en de sloot wordt dan maandelijks ‘bemonsterd’. De eerste 
meting in de winter gaf de beoordeling Laag. Er zat veel fosfor in het water en er was veel kroos-
bedekking. De toestand in het voorjaar was sterk verbeterd: helderder water en er zijn ook water-
planten. Zo herkennen we onze sloten beter. Ook is er begin augustus gekeken naar waterplanten 
en oeverbeplanting. Het Waterschap heeft een project ‘Samen Meten’, waarbij vrijwilligers 
maandelijks een meting kunnen doen. Daar zouden we volgend jaar aan mee kunnen doen!  
(vervolg op pagina 4) 

3. 



 4 

 
 

 
 

Kroos en schaduw 
Op veel zaken hebben we geen directe invloed. Water, ook vervuild water, komt via rivieren uit het 
buitenland naar ons toe. De traditionele landbouw en veeteelt zorgen voor een overdaad aan mest-
stoffen. Toch kunnen we ons steentje bijdragen, al is het een kwestie van lange adem.  
Kroos is het gevolg van (te) voedselrijk water en het neemt zelf veel voedingsstoffen op. Verandering 
in de traditionele landbouw moet het probleem bij de bron aanpakken, maar het kroos verwijderen uit 
de sloot heeft óók zin. Vergelijk het met maaien van de bermen en daarna het maaisel afvoeren. Zo 
verarm je de berm en hetzelfde geldt voor het slootwater. Geen eenmalige actie dus, maar blijven 
volhouden. Kroos kan trouwens prima op de composthoop.  
Overhangend groen kan voor teveel schaduw zorgen: ook waterplanten hebben zon nodig. De 
hoofdsloten op De Driehoek hebben daar nauwelijks last van, maar sommige sloten rondom De 
Driehoek zijn wel erg schaduwrijk. 
 
Baggeren hoeft volgens het Waterschap maar eens per 15 tot 20 jaar. De slootdiepte moet wel 60 
cm blijven voor een goede doorstroming. Baggeren is een immense ingreep voor flora en fauna, dus 
dat wil je tot een minimum beperken. Daarom halen we op De Driehoek de planten vóór het 
baggeren uit het water en plaatsen ze daarna terug.  
 
Hugo Beekelaar van het Waterschap heeft het voorgedaan: slootje prutten voor volwassenen. Neem 
een witte plastic bak, doe er wat slootwater in en schep met een vergiet of netjes langs planten en 
over de bodem en dan goed kijken wat er allemaal beweegt. Alle soorten herkennen is niet nodig. 
Watervlooien zijn heel kleine stipjes die snel heen en weer gaan en ze gedijen in zuurstofrijk water.  
Het doorzicht van het water is objectief te meten met een zwart-witte secchi-schijf aan een touw met 
knopen om de 10 centimeter.  
 
Zelf doen en laten 
Wat je zelf kunt doen, of beter gezegd, kunt laten is: geen rommel in of langs het water gooien, geen 
restanten medicijnen doorspoelen, geen sigarettenpeuken weggooien, geen pesticiden gebruiken, 
geen eendjes voeren(!), geen exoten in de sloot gooien, geen cosmetica met microplastics (zie ‘beat 
the microplastics’ voor producten die vrij zijn van microplastics). Slijtage van autobanden is ook een 
hele grote bron van vervuiling van het oppervlaktewater. De juiste bandenspanning helpt iets, maar 
de auto laten staan natuurlijk meer. Je auto wassen op straat geeft olie- en rubbervervuiling die 
direct het riool ingaat, dus ga daarom naar de wasstraat waar het afvalwater gezuiverd wordt. 
Traditionele landbouw en veeteelt werden al genoemd: minder vlees en zuivel en wat meer 
biologische groenten helpt ook. Het afkoppelen van regenpijpen zorgt ervoor dat schoon regenwater 
niet in het riool verdwijnt. Regenwater helpt dan de grondwaterstand op peil te houden. 
 
Of Nederland de Kaderrichtlijn Water 2027 gaat halen is nog maar de vraag, maar laten wij samen 
ons best doen om onze eigen sloten minimaal het niveau ‘levendig’ te bezorgen, al zal dat wat tijd 
kosten! 
 
* Ook deze tekst is een jaar geleden geschreven maar is nog steeds actueel. 
 
 
 

4. 

4. 
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Verslag van ecologische acties i.v.m. onvriendelijke insecten op  
De Driehoek 
Rinus Sommeijer, Jan Duijghuisen en Kees Zwakhals, 22 september 2022 
 
In een van de vorige nieuwsbrieven stond het artikel van Stannie van den Besselaar met een verslag 
van de geslaagde avond op 1 maart 2022 over fruitboombeschadigers, i.h.b. de pruimenzaagwesp 
(foto 1 en 2). Op de mooie zondagkoffieochtend van 20 maart, vlak voordat de eerste pruimen 
gingen bloeien, hebben we met een groepje Driehoek-pruimentelers lijmbordjes (witte lijmvallen) 
klaar gemaakt (foto 3). Hiermee kun je pruimenzaagwespen die op dit moment uit de grond komen 
wegvangen voordat ze eitjes in de super jonge pruimvruchtjes leggen. Jan Duijghuisen had hiervoor 
de speciale lijm kunnen meebrengen en Renate Daniels had witte bordjes van ander materiaal dan 
het verfoeide plastic gevonden. De deelnemers hebben de geproduceerde plakbordjes op hun eigen 
tuinen in de pruimenbomen gehangen. Enkele weken na de bloei en vruchtzetting hebben we de 
bordjes verzameld. 
 
Wat hebben we gevangen? 
Op alle bordjes die wij hebben binnen gekregen waren pruimenzaagwespen gevangen. Vaak waren 
er grote aantallen wespjes (foto 4); meer dan 40 per bordje was geen uitzondering. Opvallend was 
dat ook in de tuin van Tonnie Tolboom in Voordorp veel gevangen werd. Bij andere tuinders waren er 
hooguit vijf wespjes per bordje vastgekleefd. We hebben de bordjes bestudeerd om te zien welke 
andere insecten er ook gevangen waren. 
 
 
 

 
 

 
Geen ongunstige bijvangsten 
Het was goed dat enkele tuinders bezorgd waren dat we met deze lijmvalmethode ook andere 
insecten, waaronder misschien nuttige soorten, zouden kunnen wegvangen. Maar, er bleken 
nauwelijks andere insecten gevangen te zijn behalve dan een aantal soorten kleine vliegjes. Wel een 
verdwaald lieveheersbeestje en zelfs een bijtje. Wageningse onderzoekers hadden ons al eerder 
verzekerd dat er geen verdere ecologische schade te verwachten was bij gebruik van deze witte 
lijmvallen. Dat klopte dus. 
 
Geen nuttige parasieten van de pruimenzaagwesp 
We hoopten dat we zouden kunnen zien dat er ook een parasitaire sluipwesp zou voorkomen als 
mogelijke parasiet van onze minder geliefde pruimenzaagwesp. Daarover is tot nu toe niets bekend 
en op de bordjes hebben we ook geen sluipwesp aangetroffen. Kees Zwakhals, die als insecten-
onderzoeker gespecialiseerd is in deze groep sluipwespen, heeft ook in een biologische pruimen- 
(vervolg op pagina 6) 
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boomgaard in de Betuwe met verschillende methodes naar deze parasitaire wesp gezocht. Met 
eenzelfde negatief resultaat. 
 
Hebben de lijmvallen effect gehad? 
Hier en daar op ons park konden iets meer pruimen worden geoogst dan vorig jaar. Maar de 
opbrengst was in het algemeen toch laag. Maar of dit nu helemaal het resultaat is van schade door 
de pruimenzaagwesp is toch niet zeker. Immers we hadden in de bloeiperiode een paar keer te 
maken met nachtvorst. En zoals we weten zijn bloeiende pruimen daar erg gevoelig voor. Kortom, 
als die nachtvorst schadelijk is geweest kunnen we het effect van onze bordjes op de wespenschade 
niet goed beoordelen. We moeten dus nog maar een keer proberen om met deze methode (lijm-
vallen) onze onvriendelijke zaagwespen tegen te werken. En dan kunnen we deze methode nog 
verbeteren. Het is ook noodzakelijk om de aangetaste kleine pruimen te verwijderen. Die zijn te 
herkennen aan de zwarte puntjes aan de buitenkant. In deze pruimpjes zit een larve van de 
pruimenzaagwesp. Als die naar buiten komt tast hij weer een andere gezonde pruim aan, wel vijf 
maal!  We gaan het volgend seizoen weer organiseren.  
 
Oorwurmenpotjes 
Op de werkdag van 26 maart hebben we alle hoogstamfruitbomen langs de sloten voorzien van met 
stro gevulde aardewerken (terracotta) oorwurmenpotjes (door Hermien Luiten verworven). Die 
dienen als schuilplaats voor de bijzonder nuttige oorwurmen (foto 5). ‘s Nachts zijn oorwurmen actief 
als verdelgers van eitjes van schadelijke insecten en allerlei kleine beestjes die onze vruchten 
kunnen beschadigen. Overdag zitten ze in een schuilplaats, bijvoorbeeld onze potjes. In alle 
biologische boomgaarden vind je dergelijke schuilplaatsen voor oorwurmen. Wellicht is de grote 
opbrengst aan appels en peren die we dit jaar hebben mede te danken aan de oorwurmenpotjes en 
ze zijn zeker een bijdrage aan ons ecologische beleid geweest. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

6. 

foto 5                                                              foto 6                                          foto 7 
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Het effect van de vallen met sexlokstof (foto 6) 
Het gunstig effect van de vier vallen die we hebben opgehangen met lokstof van de fruitmot is ook 
niet hard te maken. Er was nog wel veel fruitval bij de Yellow Transparant appels, maar het aantal 
wormstekige appels (aangetast door fruitmotrupsen) leek toch minder te zijn dan vorig jaar. De grote 
appelval van de kolossale bomen van de Brabantse Bellefleur (aan het begin van de westkant van 
de oost sloot) was gewoon het gevolg van rijpheid en niet van wormstekigheid. De foto laat zien hoe 
effectief deze vallen kunnen zijn bij het wegvangen van b.v. mannetjes van de pruimenmot (foto 7). 
(vervolg op pagina 7) 
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Conclusie 
We hebben verschillende ecologische methodes toegepast om de aantasting door schadelijke 
insecten tegen te gaan. We hebben dit jaar een grote opbrengst van appels en peren in de 
hoogstamfruitbomen langs de sloten. Het is goed mogelijk dat onze biologische bestrijdings-
methoden daaraan hebben bijgedragen. En in ieder geval heeft ook de bemesting met paardenmest 
bijgedragen aan de gezondheid van de eerder kwijnende Groninger Kroon appelbomen. 
 
** In 2023 is weer een actie met lijmbordjes tegen de pruimenzaagwesp ondernomen. Wij zijn 
benieuwd naar het resultaat. 
 
Bijschriften foto’s 
 

1. Achterlijfspunt van pruimenzaagwesp vrouwtje met kenmerkend eilegapparaat. Het vruchtje 
wordt beschadigd door de twee “gezaagde” delen langs elkaar te wrijven, waarna het eitje in 
de “wond” kan worden gelegd. (foto Kees Zwakhals) 

2. Larfjes van pruimenzaagwesp (foto Herman Helsen, WUR) 
3. Lijmbordjes maken, 20 maart 2022 (foto Rinus Sommeijer) 
4. Wit bordje met lijm en gevangen pruimenzaagwespjes (foto Gerjan Brouwer) 
5. De oorwurmenpotjes zijn gemaakt, 26 maart 2022 (foto Rinus Sommeijer) 
6. Sexlokstofval in pruimenboom. Verdampertje met geurstof zit midden in het dakje (foto Rinus 

Sommeijer) 
7. Lijmkaartje (9x7 cm) uit sexlokstofval met gevangen mannetjes van de pruimenmot (ongeveer 

75 stuks) (foto Rinus Sommeijer) 
 
 
 

 

Kunst en Groen: moet je natuurlijk doen! 
Een zeer geslaagde combinatie van kunstroute en ‘Groen Moet Je Doen!’ dag. 
 
Op 12 juni was het dan eindelijk zo ver. De kunstenaars op De Driehoek exposeerden hun werk, 
gecombineerd met de Groen Moet Je Doen-dag. Door Corona ging dit eerder niet door, maar op een 
stralende zonnige dag was het eindelijk zo ver. Er was eten, drinken, kunst, slootje prutten, een drie-
parken-wandelroute, live muziek en er werd zelfs gedanst. Voor wie er niet bij was: het was een heel 
genoeglijke middag, waarop iedereen zichtbaar blij was om bij deze leuke vereniging te horen. 
(vervolg op pagina 8) 
 
 
 
 

plantjeskraam                                               ‘slootjes prutten’                                                       Marco Verwey, pianist     
foto’s door Simone   
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Uiteraard werden de ‘traditionele waarden’ van de Groen Moet Je Doen! dag, zoals de stekjes-
verkoop, de koffie of thee met heerlijke zelfgebakken taarten, in ere gehouden. En voor de 
liefhebbers was er een glaasje wijn of bier aan het einde van de middag. Ook werd er dit jaar ‘slootje 
geprut’ en bekeken wat er zoal in onze sloten zit of zwemt.  
 
De kunstenaars op De Driehoek exposeerden hun werk in het Pannendak, op eigen tuin, in een van 
de kraampjes of in de grote partytent. Keihard was er gewerkt aan het realiseren van de expositie en 
het werk van zeker tien kunstenaars was te bewonderen. Heel erg leuk om te zien wat onze collega 
tuinders allemaal in hun mars hebben!  
 
Op het einde van de middag arriveerde een groep wandelaars die de nieuw IVN wandeling van Ons 
Buiten, De pioniers en De Driehoek had gelopen. Deze IVN route verbindt de drie tuinenparken met 
elkaar.  
 
De live muziek zorgde mede voor de gezellige sfeer, en er werd lang en veel bij gekletst waarbij ook 
nieuwe contacten werden gelegd. En zo hoort het ook.  
 
Bovenstaande tekst is niet meer helemaal actueel, maar omdat de kunstroute een succes was – en 
misschien weer eens te herhalen – wordt hij toch hier opgenomen. 
Ondertussen heeft op 11 juni alweer een Groen Moet Je Doen! dag plaatsgehad. Het was de 
warmste dag van het jaar tot nu toe en daarom was het misschien iets minder druk. Maar de plantjes 
zijn dankzij Barbara toch goed verkocht; Willie liet zien hoeveel waterleven wij op de Driehoek 
hebben en Lideke had veel afnemers van haar bijzondere thee en limonade; de eigen gemaakt 
taarten waren bijna allemaal op. GeertJan Roebers, de stand-up bioloog, hield een stimulerend 
praatje met voorbeelden uit de berm over het belang van spelenderwijs leren over planten en dieren, 
met name in het onderwijs. De muziek van Marco Verwey paste goed bij de relaxte sfeer van de 
middag. Marco speelt gratis voor het goede doel ‘Dieren in Nood’ waaraan ook de opbrengst van de 
middag, 106,50 Euro geschonken is. De middag werd afgesloten met een gezellig etentje met zelf-
gemaakte heerlijkheden.  
Hartelijk dank aan iedereen die meegeholpen heeft om alles mogelijk te maken! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zelf appelcider maken blijkt helemaal niet zo ingewikkeld! *** 
 
Op zaterdag 24 september 2022 ging een groepje tuinders aan de slag onder de bezielende leiding 
van Roon Bakels en Arnoud van Zoest, twee ervaren cider-brouwers.  
Appels zat, want de plukploeg was bezig langs de sloten en leverde kisten vol aan. Roon en Arnoud 
begonnen de workshop met een korte uitleg in het Pannendak. Daarna togen we naar buiten om de 
appels te wassen en in partjes te snijden. De grote ton vol partjes werd vervolgens in de haksel-
molen tot schroot (pulp) vermalen waarna er wat pectinase bij ging. Dit goedje breekt de pectine in 
de appels af en verhoogt de sapopbrengst.  
(vervolg op pagina 9) 
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De volgende ochtend gingen we verder, en wel met het persen van het schroot. Inspannend 
handwerk! Het sap - uiteindelijk zo’n 17 liter - druppelde vanuit de pers in de grote gistingsfles. Na 
toevoeging van wat gist ging het waterslot op de fles en kon het gistingsproces beginnen. Tijdens de 
gisting worden suikers omgezet in koolzuurgas en alcohol. Het waterslot zorgt er enerzijds voor dat 
het koolzuurgas kan ontsnappen en anderzijds dat er geen micro-organismen van buiten naar binnen 
komen om de gisting te verstoren. Ons Driehoek appelsap was na 9 dagen uitgegist en dus kwamen 
we dinsdag 4 oktober weer bijeen om te bottelen. Vanuit de grote gistingsfles lieten we de cider met 
een hevel in de flessen vloeien. Per fles voegden we nog een half theelepeltje kristalsuiker toe. Dat 
zorgt voor nagisting waardoor de karakteristieke bubbels (koolzuurgas) gaan ontstaan. Daarom 
wordt iedere fles afgesloten met een officiële champagnekurk en een zogenaamde muilband (het 
metalen korfje over de champagnekurk). Anders kan de dop er door de koolzuurgasontwikkeling 
voortijdig afvliegen.  
 
Het was een erg gezellige en inspirerende workshop. Omdat appelcider maken helemaal niet 
moeilijk is, zaten we als snel hardop te fantaseren dat we het volgend jaar wéér gaan doen, op nog 
veel grotere schaal. En dat we als vereniging de benodigde materialen zouden kunnen aanschaffen 
om voortaan ieder najaar Driehoek-cider te brouwen. De kosten van een hakselmolen en een pers 
vallen best mee, zagen we op internet. Het zou een originele manier zijn om een deel onze enorme 
appeloogst te verwerken. 
 
We gingen allemaal blij naar huis met twee flessen. Ons brouwsel moet nog minstens een maand 
narijpen op de fles. Dus vanaf half november kunnen de kurken knallen. Proost al vast!  
Willie, hartelijk dank voor de uitstekende organisatie!  
 
*** Een nog zeker actuele tekst en een stimulans om in 2023 weer cider te gaan maken? 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

In gesprek met Mevrouw en Meneer Kiwi 
Ina Muller 
 
Ik schrijf hier altijd over iemand die iets belangrijks doet voor De Driehoek. En wie is nou het 
allerbelangrijkste op onze tuin? De planten en dieren. Zonder hen is er geen tuin, zonder hen is er 
geen leven. Terwijl ik onder m'n heerlijke goedgevulde 'kiwidak' zit, kijk ik naar boven, open ik mijn 
ogen en oren en luister naar wat Mevrouw en Meneer Kiwi me te vertellen hebben.  
"Zorg voor schaduw in je tuin!" roepen ze luidkeels. Ik laat op basis van die opmerking wat 
gedachten de vrije loop.... Of het állemaal briljante gedachtes zijn weet ik niet.  
Door de droogte en het zakken van ons grondwaterpeil van de laatste tijd, laat de kiwi haar bladeren 
al vallen. Kiwi's mogen pas geplukt worden, de dag nadat de bladeren door de eerste vorst eraf 
gevallen zijn. De bladeren geven bescherming. Mijn geliefde kiwiplanten geven door het bladverlies 
aan dat er iets aan de hand is.  
Ik voel me nog een beginneling op het gebied van permacultuur, maar geloof wel in de principes 
ervan. Permacultuur maakt o.a. gebruik van ten minste 7 lagen. Het is zeer aannemelijk dat dit zorgt 
voor een hogere opbrengst per vierkante meter. 1. De hoge kruinlaag, 2 De lage kruinlaag, 3 De 
struiklaag, 4 De kruidlaag, 5 De kruiplaag, 6 De laag onder de grond, 7 De verticale laag.  
(vervolg op pagina 10) 
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Sommige tuinders zijn geobsedeerd door licht, merk ik. Niet iedereen beseft misschien, dat schaduw 
en bedekking van de bodem van levensbelang zijn. Zoals wijzelf ook op z'n tijd liever onder een 
boom in de schaduw zitten om niet uitgedroogd en slap te raken. De natuur heeft van alles nodig, om 
z'n variatie te behouden. Ook de zogenaamde `onkruiden` die vaak superlekker, geneeskrachtig en 
nuttig zijn. De natuur zit ingenieus in elkaar. Goed om daar wat vaker bij stil te staan? En dit 
bijvoorbeeld mee te nemen in het ontwikkelen van het (bomen)beleid op De Driehoek? Zonder 
donker geen licht, zonder schaduw geen leven.  
Het idee om met een plant of boom in gesprek te gaan kwam voort uit een kinderkunstproject 
'Doordenkers gezocht' van mijn werk bij Kunst Centraal. Daar zoeken kinderen via de natuur, 
bijvoorbeeld d.m.v. een interview met een boom, naar creatieve oplossingen voor klimaatproblemen. 
Heel inspirerend, voor hen en voor het klimaat. Ook schreef een vriend van mij, de stand-up bioloog 
Geert-Jan Roebers, onlangs het boek 'Briljante planten'. Prachtig en rijkelijk geïllustreerd door 
Margot Westermann. “Dat planten problemen kunnen oplossen maakt dat planten kunnen overleven. 
Of dat ze het leven doorgeven aan hun kinderen. En planten doen heus niet zomaar wat. Een 
groeiende wortel stoot zich bijvoorbeeld maar één keer aan een steen, daarna groeit hij eromheen. 
Planten leren dus nog eens van hun fouten. Er zijn een hoop mensen die daar wat van kunnen 
leren”, aldus bioloog Roebers. Ikzelf ga vanaf nu nog vaker kijken en luisteren naar wat de planten 
en dieren me te vertellen hebben. Want briljant, dat zijn ze!  
 
Het boek Briljante Planten van Geert-Jan Roebers heeft de Zilveren Griffel 2023 gewonnen! 
 
 

Kleine watersalamander 
Tieneke de Groot 
 
Je merkt het misschien niet altijd, maar in vrijwel al het water in De Driehoek zit leven. Het maakt niet 
uit of het om een sloot, een vijver, regenton, of een plas na een heftige bui gaat. Soms gaat het om 
tijdelijke bewoning. Permanente bewoners moet je zoeken in de sloten en in de tuinvijvers. En dat 
kan van heel klein als een watervlo gaan tot zo groot als een wilde eend. En van een griezel als een 
libellenlarf tot een vertederend dier als de Kleine watersalamander. 
Watersalamander: what’s in a name. Slechts zo’n vier maanden per jaar zijn het waterdieren, 
daarbuiten voelen ze zich meer thuis op het land. Want zo zitten amfibieën in elkaar. Land voor de 
winterperiode, water in de voortplantingstijd en om in op te groeien. Vooral ondiep, door de zon 
beschenen en niet te groot water. Daarnaast hebben ze onderwaterplanten nodig om tussen te 
schuilen, en vooruit, een beetje stroming mag ook, maar liever géén vissen. Vissen en amfibieën 
gaan niet goed samen, doordat vissen de amfibieëneitjes en larven opeten. 
(vervolg op pagina 11) 
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r 

10. 



 11  

Colofon 
 
De Nieuwsbrief informeert de tuinders van het Ecologisch Tuinenpark de Driehoek te Utrecht. Hij verschijnt 
momenteel onregelmatig maar gestreefd wordt naar minimaal tweemaal per jaar (1 maart en 1 oktober).  
De deadline voor het aanleveren van teksten of informatie op nieuwsbrief@driehoektuin.nl is drie weken eerder dan 
de genoemde data.  
Bij aanpassingen wordt contact gezocht met de schrijver.  
Foto's en tekst graag gescheiden aanleveren (foto’s graag met toestemming van de maker) 
Tijdelijke redactie: Stannie van den Besselaar.  
Vormgeving: Renate Daniels.  
Op www.driehoektuin.nl zijn de oude nummers van de Nieuwsbrief te vinden samen met een index. Het bestuur 
brengt een Bestuursbulletin uit als een bestuursvergadering daartoe aanleiding geeft. 
Alle beelden zijn gebruikt met toestemming van de maker. 

 
 

 
Watersalamanders hebben een hoog schattigheidsgehalte. Een lang lijfje, korte pootjes, dat 
vliegensvlugge wegschieten, waardoor je vaak alleen nog een staartje ziet… best aandoenlijk. Een 
watervlo zal het daar echter niet mee eens zijn, want watersalamanders lusten wel een vlootje. Ook 
larven van dansmuggen, kikkervisjes en zelfs eigen, jonge, soortgenoten staan op het menu. De 
schatjes zijn geen vegetariërs. 
Er leven momenteel zes soorten salamanders in Nederland, waarbij de Kleine watersalamander een 
van de algemeenste is. Het zijn nachtactieve dieren en ik niet, dus ik ontmoet ze zelden. Wel zijn ze 
tot nu toe een paar maal op De Driehoek gezien. Hoe herken je ze? Ze zijn doorgaans helemaal 
leem- tot olijfbruin, met ronde, zwarte vlekjes en de volwassen dieren zijn circa 10 cm groot. In de 
voortplantingstijd krijgen de mannetjes een kam op de rug. Mocht je hun buik zien, die is opvallend 
geel tot oranje met donkere, zwarte vlekjes.  
In een zachte voorjaarsnacht trekken ze vanuit hun overwinteringsplek op het land naar een vijver of 
sloot waar tussen begin maart en half mei de paring plaatsvindt. Daarna zet het vrouwtje een paar 
honderd eitjes af op waterplanten. Uit die eitjes komen larfjes van < 1 cm. Het kan twee tot drie jaar 
duren voordat die volwassen zijn, afhankelijk van de hoeveelheid voedsel die ze vinden.  
Eenmaal voor nageslacht gezorgd trekken in juni de volwassen salamanders weer het land op, waar 
ze hun kostje bij elkaar proberen te scharrelen. Vanaf half juli tot het begin van de herfst gevolgd 
door de inmiddels groter geworden larven. Geen ongevaarlijk gebeuren, want daar wachten allerlei 
vogels, ringslangen en katten die verzot zijn op een salamanderhapje, mochten die in het water niet 
opgegeten zijn door libellenlarven, volwassen kikkers of reigers. 
In het najaar zoeken Kleine watersalamanders een veilige winterschuilplaats. Wil je ze helpen dan 
kan je een hout- of steenstapeltje aanleggen in een hoekje in de tuin. Maar vang ze niet om ze 
ergens uit te zetten, want dat is verboden, het is een bij wet beschermde soort!  
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